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أدوار النساء من منظور مجتمعي

ــاد منصــات التواصــل الاجتماعــي  ــا العــربي ومــع ازدي ــا نشــهده مــن تطــورٍ ملحــوظ بعالمن رغــم كل م

والتــي تتحــدث عــن حقــوق الإنســان عامّــة والمــرأة خاصّــة، فضــاً عــن وجــود العديــد مــن الحــركات 

التــي تدافــع عــن حقــوق المــرأة في جميــع المجتمعــات إلّا أنــه لازالــت الكثــر مــن حقوقنــا مســلوبة، مــع 

اختــاف النســب والحــالات نظــراً لاختــاف المناطــق ودرجــة الوعــي.

ــا و  ــدة، لا يمكــن الاســتغناء عنه ــام عقي ــع الأي ــال أصبحــت م ــا الأجي ــي توارثته ــد الت ــادات والتقالي فالع

باتــت نظامــاً داخليــاً تشرعهــا العديــد مــن المجتمعــات، وأمثلــة كثــرة تجســد هــذا الواقــع مثــل طبيعــة 

عمــل المــرأة ونــوع الكليــة التــي ســتختارها عندمــا تــدرس و...

ولقــد بتنــا ســجناء لتلــك العــادات لا نســتطيع التحــرّر منهــا بســهولة، عــى الرغــم مــن المحــاولات الكثــرة 

ــي نســعى لتغيرهــا وفــك قيودهــا، فظلــم المجتمــع للمــرأة حقيقــة لا يمكــن تجاهلهــا جــاءت مــن  التّ

ــه،  ــرارات مثلَ ــاذ الق ــام واتخّ ــدرة عــى أداء المه ــا الق ــس لديه ــن الرجــل ولي ــةً م ــلّ أهمي ــا أق فكــرة أنه

والعــادات الموروثــة جعلــت منــه وصيــاً عليهــا أخُتــاً كانــت أم زوجــة أو بنتــاً، ضاربــاً برأيهــا ووجودهــا 

عــرض الحائــط فليــس مــن شــأنها اتخــاذ أي قــرار أو حتــى إعطــاء رأيهــا فيــه حتــى لــو كان يخصّهــا.

ــد  ــاك العدي ــأدوار فهن ــش ل ــن تهمي ــا النســاء م ــاني فيه ــن تع ــا م ــة وحده ــدول العربي وليســت ال
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مــن الــدول الأوربيــة التــي اعترفــت بالمســاواة لازالــت المــرأة فيهــا تواجــه التمييــز العنــري، فالفــوارق بــن 

الجنســن موجــودة في كافــة المجــالات اقتصاديــا وسياســياً وفي ســوق العمــل، ودخلهــا أقــل مــن دخــل الرجــل 

رغــم الكفــاءة المتعادلــة بينهــا، وحتــى المجــالات القياديــة التــي تشــغلها محــدودة.

وإذا كنــا إلى الأن لا نؤمــن بقــدرة المــرأة عــى القيــادة واتخــاذ القــرارات الصحيحــة في الوقــت المناســب فنحــن 

ــواتي أنقــذن دولهــن مــن الســقوط  ــرات الل ــات المؤث ــرات مــن القيادي لا نســتطيع أن نتجاهــل تجــارب الكث

مثــل جويــس بانــدا وهــي أول امــرأة اســتلمت الحكــم في دولــة "مــالاوي" الفقــرة في يــوم أبريــل عــام 2012، 

حينهــا وجــدت خزينــة الدولــة عــى حافــة الإفــاس ويعيــش أكــر مــن %65 مــن الشــعب تحــت خــط الفقــر، 

فقامــت بالتخــي عــن راتبهــا إلى أقــل مــن النصــف، وكذلــك فعلــت مــع كل الــوزراء والمســؤولن في الدولــة 

ثــم قامــت ببيــع جميــع الســيارات الرئاســية الفخمــة مثــل المرســيدس، وقــررت الســفر عــر الدرجــة الســياحية 

بعــد أن باعــت الطائــرة الرئاســية بمبلــغ 15 مليــون دولار والتــي اشــترتها حكومــة الرئيــس الراحــل بنجــو، وعنــد 

ســؤالها لمــاذا قــررتِ بيــع الطائــرة الرئاســية تحديــدا؟

قالــت: "بالبــاد جوعــى وصيانــة الطائــرة والتأمــن عليهــا يكلفنا 300 ألــف دولار ســنوياً، كا أنّ المســافرين 

عــى الدرجــة الســياحية والمســافرين عــى الدرجــة الأولى جميعهــم يصلون المحطة نفســها".

 فالمــرأة تســتطيع أن تصنــع مــا يصنعــه الرجــل نظــراً لأن كاهــا خلقــا بعقــل واحــد، لــذا يجــب أن تتمتــع 

بالحقــوق التــي يتمتــع بهــا الرجــل بعيــداً عــن الاســتغال والانتقــاص مــن قدرهــا، وعــى المجتمــع أن يغــر 

مــن نظرتــه للمــرأة للقضــاء عــى كافــة أشــكال التمييــز ضدهــا.  
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Women’s Role from a Social Perspective

Despite all the remarkable development in our Arab World and the increase in the social networking 

platforms that promote human’s rights in general and women’s rights in particular, in addition to the large 

number of movements that defend women’s rights in all societies, it’s clear that many of our rights are still 

plundered at a different percentage according to the different cases and different level of awareness in each 

area. 

Customs and traditions inherited by the generations over time turned into an indispensable belief and ide-

ology and an internal system that many societies legitimize. Reality has many including the nature of work 

assigned to women, the type of college they can join after school, and many others…

We ended up prisoners of these customs and traditions, and being released from them is not easy no matter 

how hard we try to change them or break the chains to be free. 

Injustice practiced by society against women is a fact of life, and it was developed from the thought that 

women are inferior to men and that they are unable to accomplish tasks or make decisions just like men do. 

Inherited traditions made men guardians of women (sisters, wives, and daughters) overlooking what these 

women think, because according to them women can’t make decisions or express themselves even when it’s 

a personal issue.

It’s not only in the Arab countries that women are marginalized, as there are many European countries that 

recognize sex equality but still practice discrimination against their female citizens.
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Gender-based discrimination is common everywhere and in all fields including women’s limited partic-

ipation in economy, politics and the labor market where women get less paid than men even when they 

are efficiently equal.

We might not believe in women’s ability to lead and make right decisions in the right time, but we can nev-

er ignore the experiences of many influencing female leaders who saved their countries from collapse like 

Joyce Banda who was the first woman ever to govern the poor Malawi in April 2012. Joyce found that the 

state’s treasury was almost bankrupt while more than 65% of the population lived under the poverty level, 

so she gave up more than half of her salary as a president and made all the ministers and official entities 

do the same. She also sold all the presidential luxurious cars (like Mercedes) and flew in the economy class 

after she sold the presidential plane for 45 million dollars. 

When she was asked about why she decided to sell the plane in specific, she replied: “there’s a famine in 

the country, and the plane maintenance and insurance costs us 300 thousand dollars per year. In addition, 

travelers in economy class and first class all land in the same station.” 

Women can achieve the same things as men because both sexes are born having a brain. So, women should 

enjoy the same rights as men away from exploitation and depreciation. Society also has to change the way 

it sees women in order to eliminate all forms of gender-based discrimination. 
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بورتريه

دراســتها: إدارة أعــال وتصميم غرافيك

موهبتها: الرســم بكل أشــكاله 

ــر”  ــك أث ــت في مــروع الوحــدة “لبصمت ــرأة، عمل ــن الم ــم وتمك عضــوة في وحــدة دع

ــم  ــة وتقيي ــة مراقب بصف

ــم  ــاركت برس ــارات ش ــة والمه ــا الموهب ــبب امتلاكه ــة وبس ــات المقام ــاركت بالتدريب وش

ــاب  ــة الب ــات في مدين الجداري

كــا طــورت خبرتهــا في التصميم وأصبحــت مصممة لوغــو متمكنة.

لخــر  ا آلاء 

21  : لعمــر ا

حلــب   : ينــة لمد ا
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portrait

Study: Business Administration and Graphic Design

Talent: Painting (all kinds)

A member of Women Support Unit. 

Worked in the department of monitoring and evaluation within the project implemented by SSU under the 

title: “Your Fingerprint Has an Impact”.

Participated in the trainings held by the Unit.

Her talent and skills helped her participate in the graffiti activity implemented in Al-Bab.

She has worked on improving her experience in graphic design and now she is a skilled logo designer.

Name: Aalaa Al-Khudr

Age: 21

City: Aleppo
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راما من الحلم إلى التميز

ـــه أن تصـــل بحلمـــك إلى الحقيقـــة،  مـــن أروع مـــا تشـــعر ب
ـــطر  ـــاح تس ـــة نج ـــرة، إلى قص ـــك الصغ ـــول أحام وأن تتح
حروفهـــا ليســـتفيد منهـــا مـــن يفقـــد الأمـــل في النجـــاح 
ــة  ــة رائعـ ــرز نتيجـ ــل أن تحـ ــات، والأجمـ ــم الصعوبـ رغـ

ـــل. ـــن الفش ـــرة م ـــوات كث ـــد خط بع
فتعالـــوا لنتعـــرف أكـــر  إلى قصـــة رامـــا التـــي انتقلـــت 
بنجاحاتهـــا مـــن متدربـــة  في مـــشروع “لبصمتـــك أثـــر” 
ـــة  ـــبابية للجن ـــادرات الش ـــق المب ـــة في فري ـــوة فاعل إلى عض

دعـــم الاســـتقرار.
ـــاً  ـــا وبعض ـــت طفولته ـــي، عاش ـــب الشرق ـــف حل ـــفرة “بري ـــة “الس ـــن مدين ـــاً م ـــين “ (19) عام ـــى ياس ـــا مصطف “رام
ـــين  ـــم وتمك ـــدة دع ـــة لوح ـــائية الفرعي ـــة النس ـــوة في اللجن ـــوم عض ـــي الي ـــب، وه ـــة حل ـــا في مدين ـــام صباه ـــن أي م

ـــاب”.  ـــة الب ـــرأة في مدين الم
ـــاً  ـــدرس حالي ـــب، وت ـــة حل ـــن مدين ـــا م ـــا وأهله ـــد تهجره ـــوري بع ـــمال الس ـــا في الش ـــين تعليمه ـــا ياس ـــت رام أكمل
ـــزاً  ـــت حاف ـــر، أصبح ـــد التهج ـــا بع ـــي واجهته ـــات الت ـــر أن الصعوب ـــرة، وتعت ـــب الح ـــة حل ـــة في جامع ـــة العربي اللغ

ـــا. ـــا وهواياته ـــر مهاراته ـــرص لتطوي ـــن ف ـــث ع ـــا لتبح ـــاً له قوي
ـــم  ـــرى تتكل ـــر أخ ـــب وخواط ـــوقها إلى حل ـــن ش ـــر ع ـــب خواط ـــة “ فتكت ـــة الإبداعي ـــراءة والكتاب ـــا  الق ـــوى رام ته

ـــاجد. ـــم في المس ـــرآن الكري ـــدارس والق ـــة في الم ـــة العربي ـــة للغ ـــا كمعلم ـــة لعمله ـــع، إضاف ـــن الواق ـــا ع فيه
واجهـــت رامـــا بعـــد التهجـــر ضغوطـــاً نفســـية مـــن ناحيـــة الاندمـــاج والانخـــراط بالمجتمـــع الحـــالي، ولكنهـــا 
اســـتطاعت أن تعالـــج نفســـها بالانضـــمام إلى دورات تدريبيـــة عديـــدة ، تقـــول رامـــا:” رأيـــت إعانـــات عـــى مواقـــع 
ـــن  ـــي عناوي ـــت انتباه ـــرأة، ولف ـــين الم ـــم وتمك ـــدة دع ـــا وح ـــي نظمته ـــات الت ـــن التدريب ـــة ع ـــل الاجتماعي التواص
التدريبـــات مـــما دفعنـــي للتســـجيل عليهـــا وتـــم قبـــولي في هـــذه التدريبـــات “. وهـــذه الخطـــوة الأولى لبدايـــة 

ـــا. ـــق حلمه ـــا وتحقي نجاحه
ـــم  ـــدة دع ـــع لوح ـــر” التاب ـــك أث ـــشروع “لبصمت ـــة في م ـــات المهم ـــن التدريب ـــر م ـــت الكث ـــة: “ تلقي ـــت قائل وأردف
وتمكـــين المـــرأة منهـــا القيـــادة المجتمعيـــة والذاتيـــة وبنـــاء الســـام وحـــرت الكثـــر مـــن الجلســـات النقاشـــية 
ـــادرات  ـــق مب ـــن فري ـــت ضم ـــذا تطوع ـــي، ل ـــكل عم ـــبتها  بش ـــي اكتس ـــاراتي الت ـــراتي ومه ـــف خ ـــي لتوظي ـــا دفعن م
شـــبابي وأنـــا الأن عضـــوة فعالـــة بشـــكل جيـــد بـــه وأســـعى لتحقيـــق  حلمـــي عـــن طريـــق تطويـــر مهـــاراتي 
ـــة “. ـــا بشـــخصية ثاني ـــب وأن ـــة حل ـــين بعـــودتي إلى مدين ـــي عـــى يق ـــة، لأنن ـــي لنفـــي شـــخصية قوي الشـــخصية لأبن

ـــن  ـــته م ـــا عايش ـــا وم ـــول في داخله ـــمّا يج ـــر ع ـــالة، لتع ـــاعرة ذات رس ـــة وش ـــون كاتب ـــعى لأن تك ـــا وتس ـــم رام تحل
ـــاهم في  ـــاء، وتس ـــن النس ـــا م ـــين مثياته ـــوة ب ـــل والق ـــشر الأم ـــادر في ن ـــوم تب ـــي الي ـــى الآن، وه ـــورة حت ـــة الث بداي
ـــاس  ـــول الن ـــي زُرعـــت في عق ـــن التشـــاؤم والســـوداوية الت ـــد ع ـــة، وتبتع ـــاة كاف ـــرأة في مجـــالات الحي ـــة دور الم تنمي

ـــان. ـــر الزم ـــى م ع
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Rama… from Dream to Excellence

One of the best feelings ever is making your dream come 
true. It’s the feeling when your little dreams have turned 
into a success story on which many hopeless people can 
build to overcome the difficulties they face. Still, noth-
ing at all feels like seeing the unbelievable results of your attempts after you have made many steps 
but failed until you succeeded.  
Rama Mustafa Yasin, aged 19, is from Alsfera city in the eastern countryside of Aleppo. Through 
the success she has achieved, she changed from being a mere trainee in the project entitled; ”Your 
Fingerprint Has an Impact“ to being an active member in the Youth Initiatives Team in SSU.
She spent her childhood and a part of her teenage in Aleppo City, and today she is a member of the 
Sub-Committee of WSU in Al-Bab.
She completed her study in northern Syria after she and her family were displaced from Aleppo, 
and now she’s a student in the Arabic Language Department at the University Free Aleppo. She 
believes that the challenges she faced after being displaced played a great role in motivating her to 
find opportunities through which she could improve her skills and hobbies. 
Rama has passion for reading and creative writing. She writes about the nostalgia she has for Alep-
po, in addition to the other thoughts she writes and through which she expresses the reality. She 
also works as an Arabic teacher at schools and teaches reading the Holy Quran in Masjids. 
Displacement made Rama go through psychological stress in terms of being integrated and en-
gaged within the current community where she lives, but later she helped herself move on through 
joining different training courses.
Rama says: ”I saw an advertisement on one of the social networking sites about the trainings held 
by WSU. I was impressed and I decided to apply for these trainings, then WSU approved my appli-
cation“. This was the first step made by Rama towards success and achieving her dreams.
She added: ”I attended many trainings within the project entitled: (Your Fingerprint Has an Im-
pact) which is implemented by WSU. These trainings aim at empowering social and autonomous 
leadership and peacebuilding. I also attended many discussion sessions, the thing that made me put 
the skills and knowledge I acquired in practice. So, I volunteered in the Youth Initiatives Team and 
now I’m an active member in it. I aspire to achieving my dream through improving my personal 
skills so that I can have a strong personality. I believe I will return to my home city one day, and I 
want to do that with a better personality“.
Rama dreams and seeks to be a writer, a poet, and a message carrier to convey, through her words, 
all that she has been through since the revolution started until the present day. Today she takes the 
initiative in spreading hope and strength among women like her. She cooperates in empowering 
women’s role in all aspects of life, and she avoids pessimism that over time many people were taught 
to live with as an integral part of their reality.“  
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وحــدة دعــم وتمكــين المــرأة هــي منظمــة مجتمــع مــدني محليــة وغــر ربحيــة تعنــى بشــؤون النســاء وتســعى لتمكينهــن 

سياســياً واقتصاديــاً واجتماعيــاً وثقافيــاً وتســعى لتلبيــة احتياجاتهــن .

أطُلقــت الوحــدة في ٢٠١٨/٧/٢٥ مــن خــال مؤتمــر حــره أكــر مــن ١٥٠ امــرأة في الريــف الشــمالي والشرقــي لمدينــة 

حلــب مــن عفريــن حتــى جرابلــس.

لــدى الوحــدة وصــول للنســاء في ١٢ مدينــة في ريفــي حلــب الشــمالي والشرقــي، ويتبــع لهــا لجــان فرعيــة ومراكــز في 

ســت مــدن اعــزاز مــارع البــاب بزاعــة قباســين جرابلــس، بالإضافــة لمئــات العضــوات المتطوعــات عــى إمتــداد اللجــان 

الفرعيــة.

مجتمع سليم فيه نساء متمكنات يساهمن في بناء المجتمع بالشراكة مع الرجل .

 تســتهدف الوحــدة النســاء اللــواتي لديهــن صعوبــات في لعــب دورهــن بشــكل أمثــل في المجتمــع، وتســعى لتمكــين المــرأة 

سياســياً واقتصاديــاً وثقافيــاً واجتماعيــاً في الريــف الشــمالي والشرقــي في مدينــة حلب 

تمكــين النســاء مــن المشــاركة الفعالــة في الحيــاة العامــة، مــن خــال لجانهــا الفرعيــة والتعــاون والتنســيق مــع الجمعيــات 

ــات. والمنظمات والمؤسس

الــــرؤية:

الرسالة

الأهداف 
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تعريف:



Vision:

Mission:
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Women Support Unit is a civil society organization, concerned 

with the women  related issues  (affairs) and seeks to  empower

 them politically, economically, socially and culturally alongside 

to meet their needs.

    

To create a healthy community in which women are empowered

 and able to contribute to bulding the community and facing the

 challenges in partnership with the men. 

Women Support Unit targets the women who are facing difficulties

regarding  playing  their optimal role  in the society  and seeks to

empower the women in the Northern and Eastern countryside of 

Aleppo politically, socially, economically and culturally.

 Who we are:
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بعدسة

رنا الحلبي

 شاركونا أسئلتكم وإستفساراتكم وإقتراحاتكم عر الضغط عى الزر

شارك معنا


